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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 9. května 2022 na 

Hvězdárně a planetáriu v Praze. 

 

 
Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Kateřina Hoňková, Iveta Lamberská, Miloš 

Podařil, Vladislav Slezák, Petr Sobotka, Lenka Soumarová, Pavel Suchan. Omluven: Lumír Honzík. Revizoři: 

Martin Černický, Eva Marková. Omluven: Jan Kožuško. 

 

1. Astropis 

Bohužel se společnosti Astropis zatím nedaří dohánět skluz ve vydávání. Z roku 2021 ještě čtenářům dluží čtvrté 

řádné číslo a Speciál. Chybou v komunikaci se také stalo, že v listopadovém číslu Astropisu nevyšly Kosmické 

rozhledy. Také ty mají skluz a poslední vydané číslo 3/2021 se dostalo členům teprve v únoru 2022. Dle sdělení 

redakce by mělo vyjít další číslo Astropisu (130) v průběhu května a Speciál – původně připravovaný ke 100 

letům ČAS - v červnu. Redakce dále upozorňuje o růst nákladů na tisk o 160 % kvůli ekonomické situaci v ČR. 

 

2. Ceny ČAS 

VV schválil komisi pro udělení Ceny Littera Astronomica ve složení Petr Bartoš, Jiří Grygar, Markéta 

Hejkalová, Jan Kanzelsberger, Štěpán Kovář, Miloš Podařil a Lenka Soumarová. Laureát Kvízovy ceny nemůže 

osobně ocenění převzít na setkání složek. VV rozhodl, že je nutné dohnat zpoždění v předávání cen, které bylo 

způsobeno pandemií nemoci COVID-19. ČAS uspořádá na podzim v Praze „čestný den ČAS“, kde budou ceny 

předány zároveň se některými cenami letošními.  Kopalova přednáška za rok 2020 bude předána na Dni 

s pražskou pobočkou a Kopalova přednáška za rok 2021 na podzimním MHV. Slezák zařídí výrobu dalších kusů 

plaket Nušlovy ceny, Sobotka nechá vyrobit další kusy ručního papíru na diplomy ČAS. 

 

3. Setkání složek 

Setkání složek se uskuteční 10. až 12. 6. 2022 v Planetáriu Ostrava, přípravy akce vrcholí. Organizací je pověřen 

Sobotka. Páteční setkání doktorských studentů astronomie českých a slovenských vysokých škol organizuje 

Michal Švanda. Exkurze k superpočítači IT4 není dořešena, Heinzel využije svých osobních kontaktů. Ehlerová 

sestaví blok ke 100 letům členství Československa v IAU. Na setkání bude předána Cena Jindřicha Zemana  za 

astrofotografii. Na akci také promluví celostátní organizátoři Noci vědců. Ehlerová nabízí přivést do Ostravy 

výstavu Above and Beyond, kterou připravila Mezinárodní astronomická unie ke 100 letům svého založení, 

Sobotka zjistí zájem Planetária. VV vybízí složky, aby podpořily účast svých členů na setkání tím, že jim zaplatí 

cestovné. 

 

4. Hodokvas 

Velmi zajímavou akci „Hodokvas členů České astronomické společnosti po 75 letech“, která volně navázala na 

v archivu objevenou akci našich předků, uspořádala Skupina pro historii astronomie, jmenovitě dvojice Petr 

Barstoš, Štěpán Kovář, finančně se podílela ČAS. Akce se konala 7. 5. v restauraci U Boudů v Praze - 

Kolovratech a zúčastnili se i někteří členové VV. Program byl kombinací diskuzí mezi členy ČAS, promítáním 

historických fotografií a představením např. práce Antonína Bečváře. Program byl doplněn koncertem 

Říčanského komorního orchestru, ve kterém zahráli předseda ČAS Petr Heinzel a ředitel pražského planetária 

Jakub Rozehnal. VV děkuje organizátorům a je škoda, že kapacita akce byla naplněna jen z poloviny. Příští 

hodokvas se uskuteční 11. 11. 2023. 

 

5. Rezoluce sjezdu 

Sobotka v lednu zaslal rezoluci ČAS z posledního sjezdu na Úřad vlády premiérovi Petru Fialovi i ministryni pro 

vědu, výzkum a inovace Heleně Langšádlové a na Ministerstvo zahraničních věcí. Odpověď přišla jen z 

Ministerstva pro vědu, výzkum a inovace, ale bohužel šlo o lidskou chybu, kdy nám byla datovou schránkou 

adresován jen ukázkově vyplněný hlavičkový papír bez srozumitelného slova. Suchan a Sobotka se pokusí o 

připomenutí naší rezoluce při osobním kontaktu s ministryní. Sobotka se pokusí najít emailový kontakt na 

konkrétní zodpovědné osoby na ministerstvech či Úřadu vlády. 

 

6. Hospodaření ČAS 

Někteří funkcionáři složek potřebují přístup k účtům či platební karty - Fio banku navštíví Heinzel, Lamberská 

pošle seznam úkonů. MŠMT provedlo v březnu audit nakládání s dotací na Astronomickou olympiádu za rok 

2022. Nebyly shledány závažné nedostatky. VV děkuje Kožuškovi, Soumarové i účetní Kopanicové. Smlouvy 
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na přerozdělenou dotaci RVS budou se složkami podepsány na Setkání složek v Ostravě. VV stanovil revizní 

komisi ve složení: Ehlerová, Sobotka, Štrobl a likvidační komisi ve složení: Podařil, Suchan.  

 

7. Výroční zprávy 2020 a 2021 

Výroční zpráva za rok 2020 byla po velké prodlevě zveřejněna a je dostupná na astro.cz. Ve výroční zprávě za 

rok 2021 bohužel stále ještě chybí zpráva o činnosti Skupiny pro historii astronomie a nebyla tedy zveřejněna. 

VV rozhodl, že zpráva bude v každém případě zveřejněna do konce června i bez této chybějící části.  

 

8. Noc vědců 

Letošní ročník proběhne 30. 9. a tématem bude „všemi smysly“. Bohužel pro rok 2022 a 2023 nebude 

poskytnuta dotace jednotlivým stanovištím. Národní koordinátor zastoupený Jitřenkou Navrátilovou si přeje 

komunikovat se všemi astronomickými místy přímo. Slezák a Suchan kritizují přebujelou byrokracii a mohutné 

přípravy na akci, která trvá pouhých 5 hodin a organizátoři na svých stanovištích ví za ty roky dobře, co mají 

dělat. Slezák navrhuje vyrobit reklamní předměty ČAS, např. klíčenku, 3D pravítko, krabičku tmy a zjistí 

finanční nabídky. 

 

9. RVS 

27. dubna proběhlo plenární zasedání RVS. Bylo zvoleno vedení se staronovým předsedou Doc. Lubomírem 

Hroudou. Volební období je čtyřleté. VV ČAS blahopřeje předsedovi ke zvolení, neboť spolupráce s ním byla 

v uplynulých letech příkladná.  

 

10. Wikipedie 

Pavel Hrdlička, člen ČAS a korektor článků na astro.cz nabízí, že zkontroluje a případně opraví informace o 

ČAS na Wikipedii. VV děkuje za iniciativu. 

 

11. Archiv ČAS 

Suchan upozornil, že na astro.cz nemůže dohledat staré fotogalerie ze staré verze webu astro.cz. Ty se nacházejí 

na https://www.astro.cz/galerie/v/akce/ ale nejsou prolinkované ze současným webem na  

https://www.astro.cz/fotogalerie/fotogalerie-akci-cas.html. Sobotka prověří u Olchavy a Štrobla možnosti 

přesunu. Suchan upozornil, že VV nemá dostatečný přehled o všech dokumentech ČAS. Mělo by existovat jedno 

místo, kde se bude vše shromažďovat pro budoucí generace. Suchan se spoluprací osloví Bartoše a Kováře, kteří 

se archiváliemi ČAS zabývají.  

 

12. Revize členských výhod 

Hoňková upozorňuje na neaktuální seznam členských výhod https://www.astro.cz/spolecnost/stante-se-

clenem/vyhody.html. Kontrolou je pověřen Honzík, bude řešeno na příštím jednání VV. 

 

13. Instagram ČAS 

Jan Herzig, mladý autor článků na astro.cz a vítěz celostátního kola astronomické olympiády 2020/2021, 

navrhuje zřídit účet ČAS na sociální síti Instagram. VV souhlasí, ale s ohledem na nízký věk autora jen pod 

kontrolou dalších editorů. 

 

14. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: Marek Götz (Pobočka Vysočina), Peter Habaj (Amatérská prohlídka oblohy), Martin 

Havelka (Pražská pobočka), Kristýna Jelečková (Pobočka Vysočina), Petr Kratochvíl (Amatérská prohlídka 

oblohy), Pavel Křehlík (Pražská pobočka), Miloš Slaný (Přístrojová a optická sekce), Michal Rovnaník (Pražská 

pobočka), Daniel Štuksa (Amatérská prohlídka oblohy), Pavel Vacek (Pražská pobočka), Karel Ženíšek 

(Pobočka Vysočina). 

  

 

 

VV ČAS se sejde na Velkém setkání složek 11. 6. 2022 a následující pravidelná schůze se uskuteční 2. září v 9:30 

v Astronomickém ústavu AV ČR v Praze na Spořilově. 

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


